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La setmana passada vaig assis-
tir a un esdeveniment que em 
va cridar l’atenció. Estava en 
un bar, prenent el cafè amb llet, 
menjant el meu entrepà i llegint 
els diaris, com cada matí, quan 
em vaig trobar una repetició 
d’allò més insòlita. Tots els dia-
ris del país –si la meva memòria 
no em falla– obrien en portada 
amb una cosa que no sé ben bé 
com anomenar però que, per 
entendre’ns, en direm notícia.

Tots, sense excepció, van 
titular –paraula més, paraula 
menys– que les obres de l’avin-
guda Meritxell estarien aca-
bades el 3 d’agost. O sigui, en 
la data prevista. Va haver de 
passar un cert temps perquè 
aquest fet signifiqués una sor-
presa dins del meu cap, ja que 
evidentment. No és la meva 
intenció carregar contra els pe-
riodistes, però això va fer que 
em preguntés el següent: quan 
va començar a tenir caràcter de 
noticiable el que hauria de no 
ser-ho? Perquè és obvi que si el 
Govern o qualsevol altra admi-
nistració  diu, com a conseqüèn-
cia de les previsions d’una em-
presa privada, que unes obres 
estaran enllestides en una data 
X, la notícia hauria de ser que al 
final no serà així i no el contrari.

Ja sabem que aquest tipus de 
previsions solen no complir-se, 
juntament amb les prediccions 
pressupostàries i, si no, que l’hi 
diguin a Andorra Telecom i el 
seu ja famós The Cloud.

La qüestió és: quan va ser 
que vam transformar en alguna 
cosa excepcional i ressenyable el 
simple acte de fer allò pel qual 
ens paguen?

Em direu que hi ha antece-

dents, com la notícia publicada 
pel Diari d’Andorra fa alguns 
mesos, sobre les primes que 
la CASS havia estat pagant pel 
simple fet que la gent arribés a 
treballar a l’hora i no podré dir 
el contrari. I això parla molt de 
nosaltres com a societat. Sobre-
tot pel que fa a la relació que 
tenim amb les responsabilitats.

El que és preocupant és que 
la tendència estigui canviant. 
Quan jo era adolescent i m’in-
corporava al mercat laboral, si 
arribava tard tres vegades se-
guides em feien fora. Sense res 

més. Ara resulta que a la gent 
no només la feliciten per com-
plir les seves obligacions, sinó 
que a sobre els paguen més per 
això? Déu meu... Vaig néixer 
massa d’hora.

Deu ser cosa d’aquestes 
qüestions millennials que ara es-
tan tant de moda. O deu tenir 
a veure amb el fet que el Comú 
es va transformar en normal, 
encara que sigui de manera sub-
jectiva, i com que ja ningú fa el 
que hauria de fer, quan ho fa, és 
notícia?

Deu tenir a veure amb la po-
lítica i el seu discurs, que ens 
anestesia amb eufemismes per 
emmascarar que poques vega-
des compleix el promès i ja hi 
estem perillosament acostu-
mats?

Com se’ls pot ocórrer...

La setmana passada els pro-
gressistes d’SDP hem anat a la 
República de San Marino per 
parlar i escoltar. Parlar amb 
responsables polítics i institu-
cionals d’aquell país amic sobre 
la negociació en curs per a un 
acord d’associació amb la Unió 
Europea. Escoltar el que pensen 
les diverses forces polítiques 
de centreesquerra sobre aquest 
procés de negociació. 

Les nombroses trobades ins-
titucionals i reunions polítiques 
que hem dut a terme durant tres 
intensos dies ens han permès 
conèixer directament les preo-
cupacions que es tenen tant des 
de l’oposició –la consellera Gio-
vanna Cecchetti, parlamentària 
elegida en la llista socialista, i la 
direcció del Partito dei Socialisti 
e dei Democratici– com des de la 
majoria que dona suport a la co-
alició del govern de San Marino. 

Soc dels que pensen que fou 
un error acceptar de dur a ter-
me una negociació conjunta 
d’Andorra amb San Marino però 
també amb Mònaco. Les reuni-
ons que hem fet a San Marino 
ho confirmen.

Mònaco té una configuració 
molt diferent de l’andorrana i 
de la de San Marino. La seva re-
lació històrica de subordinació 
amb França ha teixit uns lligams 
tan estrets entre ambdós països 
que porten els monegascos a un 
gran escepticisme a l’hora d’en-
carar la negociació amb la Co-
missió Europea. Pensen que no 
els cal l’acord.

En canvi, San Marino i An-
dorra tenen unes situacions 
econòmiques de relació histò-

rica amb els estats veïns i una 
crisi del model financer i bancari 
prou assemblades. Similituds 
que poden facilitar i que, en tot 
cas, aconsellen establir una po-
sició comuna en la negociació 
amb Brussel·les. 

Les trobades i reunions 
d’aquests dies ens han refermat 
en aquest convenciment. 

La problemàtica del siste-
ma bancari i financer té força 
característiques comunes. Una 
entitat bancària primer inter-
vinguda i després declarada en 
liquidació –Asset Banca a San 
Marino i BPA a Andorra– que ac-
celera una crisi del sistema. Una 
necessitat de recuperar la confi-
ança dels clients, estalviadors o 
inversors financers, després de 

la inseguretat jurídica evidenci-
ada amb la intervenció del go-
vern en el sistema, imposant al 
regulador decisions polítiques.

Tant a San Marino com a 
Andorra esdevé urgent refor-
çar un sector financer i bancari 
afeblit per l’homologació que 
deriva de l’acord monetari amb 
la Unió Europea.

Els intents de buscar la salva-
ció d’una mala gestió del govern 
en l’emparament del Fons Mo-
netari Internacional són també 
comuns. La crisi del model co-
mercial del país i la davallada, 

molt preocupant, de les visites 
turístiques també ens acosten.

Els responsables institucio-
nals amb els quals hem parlat 
–el segretario di Stato (minis-
tre d’Exteriors), Nicola Renzi, 
i els Cappitani Regenti (caps 
d’Estat)– són ferms defensors 
de l’acostament amb la Unió 
Europea. 

També ho són els represen-
tants de les forces polítiques 
–majoria i oposició– de l’àmbit 
del centreesquerra socialdemò-
crata amb els quals hem debatut 
aquestes qüestions.

Hem coincidit amb la conse-
llera socialista independent Gio-
vanna Cecchetti, amb la direcció 
política del Partit dei Socialisti e 
dei Democratici, i també amb el 
president del principal grup par-
lamentari de la coalició del go-
vern –Sinistra Socialista Demo-
cràtica– en la voluntat comuna 
de reforçar l’embrancament amb 
la Unió Europea.

Tanmateix, preocupen a San 
Marino, igual que a casa nos-
tra, les dificultats d’accedir, des 
de l’oposició, a una informació 
transparent del que s’està nego-
ciant amb la Unió Europea.

Tot plegat ens porta a cons-
tatar que la negociació amb la 
Unió Europea que fa el govern 
de Toni Martí esdevé un se-
grest dels interessos generals. 
La ciutadania té el dret de ser 
informada del que s’està nego-
ciant. I no ho està.

Ocultar-ho és una inadmissi-
ble demostració d’autoritarisme 
i de prepotència. I un menyste-
niment evident al Consell Gene-
ral, convidat de pedra.

La ciutadania, no importa?
Ocultar el contingut de la negociació amb la Unió Europea és un escàndol 

Crec que va ser 
un error negociar 
conjuntament amb 
San Marino i Mònaco

Quan va ser...?

Des de quan és 
notícia que unes 
obres acabin en la 
data prevista?
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